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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 27 april 1962
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

[De notulen van de bespreking van punt 2e Nieuw-Guinea worden afzonderlijk persoonlijk aan de
Ministers toegezonden.]

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals
(gedeeltelijk), Klompé, Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Veldkamp, Visser en Zijlstra (afwezig
is Minister Toxopeus).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer, Van Houten en De
Jong.

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
2e. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 19/4/1962, punt 2c.)
Minister Luns geeft een overzicht over de ontwikkeling in de afgelopen week. De Ambassadeur
Dr. Van Roijen heeft besprekingen gevoerd met de Amerikaanse Minister Rusk en met de derde
partij bij de agendabesprekingen Bunker. Er is thans voorgesteld, dat Nederland en Indonesië de
agendabesprekingen maar voortzetten, waarbij Nederland het volstrekt vetorecht zal hebben ten
aanzien van de voorstellen-Bunker. Spreker meent op tactische gronden het advies te moeten
geven hierop in te gaan; ander zal men stellen, dat Nederland weigert te spreken, waardoor zowel
in binnenland als in internationale kring druk op de Nederlandse Regering zal worden
uitgeoefend. Hij maakt zich echter heel weinig illusies over de steun van de Amerikaanse
Regering. Feit is immers, dat van Amerikaanse zijde op de minimumeisen, die onzerzijds naar
aanleiding van het plan-Bunker zijn gesteld, nagenoeg niet is gereageerd. De Amerikaanse
Minister Rusk heeft laten weten, dat hij met spreker op 5 mei in Athene de gehele situatie wil
doorspreken. Spreker heeft dit aan Dr. Van Roijen laten weten, die er echter niet voor voelt deze
bespreking af te wachten. Spreker heeft deze morgen met de Amerikaanse Ambassadeur Rice
gesproken.

Minister Korthals heeft vernomen, dat de Amerikaanse Ambassadeur deze dagen
een uur lang met de gevolmachtigde Minister Pos over Nieuw-Guinea heeft gesproken, waarna
Dr. Pos onder de indruk bleek te zijn van het Amerikaanse standpunt. Minister Luns heeft nog
niet vernomen, dat dit gesprek is gevoerd; het is echter in strijd met het gebruik, dat de
Amerikaanse Ambassadeur niet eerst met de verantwoordelijke Ministers hierover spreekt. Wat
de verdere ontwikkeling betreft ziet spreker aankomen, dat er van garanties ten behoeve van de
Papoea's niets terecht komt, alleen omdat de Indonesische President Sukarno dit zal weigeren.
Spreker heeft aan Rice gezegd, dat hij in het Kabinet zou voorstellen hem machtiging te geven
om - afhankelijk van de uitkomst van het gesprek met Rusk in Athene - aan deze te zeggen, dat
de Nederlandse Regering bereid is verder te spreken met het plan-Bunker op de agenda zonder
condities wederzijds en met de bepaling, dat nog niets is aanvaard en de Nederlandse delegatie
ook het recht heeft andere zaken op de agenda te kunnen plaatsen. Spreker heeft ditzelfde aan
Dr. Van Roijen medegedeeld.

De Minister-President merkt in aansluiting hieraan op, dat ook rekening moet
worden gehouden met interne spanningen in Indonesië, die o.a. blijken uit het late afzeggen van
het staatsbezoek van Sukarno aan Engeland. Minister Luns deelt mede, dat Sukarno aanvankelijk
voornemens was aan zijn bezoek aan Engeland ook een Europese en een wereldreis te verbinden;
daarvan heeft hij echter moeten afzien. Er zouden grotere spanningen zijn tussen Sukarno en de
Minister van Defensie Nasution. Voorts heeft de Economische Raad van Indonesië een voorstel
van Sukarno afgewezen. Voor Nederland is intussen te betreuren, dat de Amerikaanse Regering
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een en ander geen plezierige ontwikkeling vindt en dat zij Sukarno graag een buitenlands succes
gunt. Spreker is voornemens aan Rusk in Athene te zeggen, dat zijn vertrouwen geschokt is,
omdat hij uit vroegere besprekingen een verkeerde indruk had gekregen, hetgeen ook een
weerslag heeft gehad op het vertrouwen in spreker in eigen land. Van verschillende zijden is weer
aanbevolen, dat het ten aanzien van Nieuw-Guinea van belang blijft om tijd te winnen.

De Minister-President verwacht, dat in de Tweede Kamer opnieuw op een debat of
een bespreking in de Kamercommissies zal worden aangedrongen. Spreker meent, dat een debat
moet worden afgewezen, maar dat aan de Commissies wel nieuwe inlichtingen afgegeven zullen
kunnen worden. Intussen lijkt het spreker het beste hiermede te wachten tot Minister Luns uit
Athene terug is. Minister Luns zal op 7 en 8 mei in Brussel zijn, zodat hij op 9 mei in Nederland
terug is.

Minister Zijlstra merkt op, dat Minister Luns zijn advies inzake de
agendabesprekingen heeft gebaseerd op tactische gronden. Spreker is het hiermede eens, maar
een van de risico's is, dat Indonesië steeds incasseert waar de tegenpartij is en dan verder gaat met
zijn eisen. Spreker is het ook eens met de Minister-President, dat in het Parlement naar overleg
met de Regering zal worden gedrongen; de vraag is daarom of het niet mogelijk is in de
Kamercommissies stoom te laten afblazen zonder dat de Regering mededeelt wat thans in de
Ministerraad wordt besloten. De Minister-President acht het beter voor een gesprek met de
Kamercommissies de terugkeer van Minister Luns af te wachten.

Staatssecretaris Bot doet mededeling van verdere besprekingen, die hij met het
College van Gedelegeerden uit de Nieuw-Guinearaad heeft gehad. Deze Papoea's vroegen o.a. of
het geen schimmenspel wordt over overdracht van het gebied aan Indonesië te spreken nu de
situatie in dat land zodanig is, dat er hongersnood voorkomt en bijv. de medische verzorging
gering is geworden, doordat er slechts één arts op 50.000 inwoners is. Minister Luns merkt op, dat
ook bij het debat in de Eerste Kamer is opgemerkt, dat Indonesië noch technisch, noch
economisch, noch organisatorisch in staat is om Nieuw-Guinea tot ontwikkeling te brengen.

Staatssecretaris Bot heeft in zijn besprekingen met de Papoea's ook over oriëntatie
op Indonesië gesproken. Zij waren tenslotte wel bereid als onderdeel van een serie bezoeken aan
verschillende landen ook een bezoek aan Indonesië te brengen, maar alleen onder leiding van een
vertegenwoordiger van de VN en met de voorwaarde, dat de Indonesiërs ook onder die leiding
een bezoek aan Nieuw-Guinea brengen. Leden van de delegatie zeiden, dat in de VN 53 landen
zich voor zelfbeschikking hebben uitgesproken en dat dan Nederland niet het recht heeft om
alleen dit teniet te doen door overdracht aan Indonesië.

Minister Zijlstra ziet voor de bespreking van de bewindslieden met de
Papoeadelegatie tijdens de middagpauze twee onderwerpen die van belang zijn. In de eerste plaats
is het noodzakelijk, dat deze Papoea's even sterk de druk van de internationale spanning
ondervinden als de Nederlandse Regering. In de tweede plaats acht spreker de aanvankelijke
reactie van de Papoeadelegatie met betrekking tot de oriëntatie op Indonesië niet verstandig en
niet juist. Het vragen van een vertegenwoordiger van de VN als leider kan vooral uit
veiligheidsoogpunt betekenis hebben. Oriëntatieuitwisseling met Indonesië in de komende
maanden kan ook uit het oogpunt van tijdwinst nuttig zijn. Staatssecretaris Bot is het hiermede
eens; gedacht wordt aan oriëntatiebezoeken aan andere landen om Nieuw-Guinea heen.

Minister Luns zou willen reageren op de uitlating van President Sukarno in zijn
rede te Medan, dat Indonesië niet verder met Nederland wil spreken als Nederland voortgaat met
het zenden van versterkingen. Hij stelt voor, dat een verklaring wordt uitgegeven, dat de
Nederlandse Regering, gezien deze uitspraak bereid is van verdere versterking van de defensie af
te zien, aannemende, dat Indonesië ook niet tot versterking van het militaire apparaat overgaat en
de VN hierop controle uitoefenen.

Minister Visser herinnert eraan, dat Nederland tot versterking heeft besloten,
omdat President Sukarno agressieve bedoelingen had. Op 4 mei zal het tweede schip met 850
man van de landmacht vertrekken, terwijl het de bedoeling is, dat in de tweede helft van mei een



derde schip met eenzelfde aantal zal afvaren. Minister Luns merkt op, dat men ten aanzien van
deze troepenzendingen geen risico's loopt, omdat Indonesië toch niet bereid zal zijn van verdere
versterkingen af te zien en bovendien controle door de VN zal afwijzen. De Raad verklaart zich
na een korte bespreking akkoord met publikatie van bedoelde verklaring.

Staatssecretaris De Jong brengt een kort verslag uit over zijn bezoek aan Nieuw-
Guinea. De regeling van de KLM voor het vervoer van de mariniers liep heel goed. Spreker is
slechts kort in Hollandia geweest en verder in Sorong, Kaimana, Manokwari, Merauke en nog
enkele plaatsen. Gouverneur Platteel maakte op spreker een rustiger indruk dan twee jaar geleden,
maar de situatie bij de militaire leiding vond hij minder gunstig dan toen. Versterkingen zijn
allerwegen op Nieuw-Guinea gunstig ontvangen. Van een paniekstemming is geen sprake meer,
terwijl op één uitzondering na niemand meer over evacuatie heeft gesproken. De invloed van de
Indonesische radiozender is groot, maar de radio op Nieuw-Guinea ridiculiseert dit, waarvoor de
Papoea's veel gevoel hebben. Door de strekking van de artikelen in Nederlandse kranten blijkt
men echter onzeker; men vraagt zich af of de Nederlandse Regering wel vol zal houden. Het land
gaat intussen echt leven; er wordt hard en goed gewerkt en er is grote activiteit. Als laatste punt
noemt spreker het Papoeavrijwilligerscorps; de instelling daarvan is een gelukkige greep geweest.
Aan hen wordt het besef bijgebracht, dat zij strijden voor hun eigen land.

Minister Cals had aanvankelijk begrepen, dat de infiltraties slechts enkele tientallen
Indonesiërs betroffen, maar volgens correspondentie in dagbladen gaat het om honderden.
Staatssecretaris De Jong bevestigt, dat aan de zuidkust maar weinig infiltranten zijn terecht
gekomen, maar op de eilanden Waigeo en Gag veel meer. Minister Cals zou er ernstig bezwaar
tegen hebben, als deze gevangen genomen infiltranten opnieuw naar Indonesië teruggezonden
zouden worden. Staatssecretaris De Jong deelt mede, dat de militairen deze lieden hebben
overgedragen aan het civiele bestuur, dat hen wil loslaten. Staatssecretaris Bot merkt op, dat de
betrokkenen worden beschouwd als illegaal in Nieuw-Guinea binnengekomen vreemdelingen.
Spreker is bereid aan het bestuur te zeggen, dat zij niet moeten worden losgelaten. Minister
Beerman meent, dat de betrokkenen als krijgsgevangenen behandeld moeten worden. Minister
Luns heeft hiertegen geen bezwaar, als aan de betrokkenen maar geen salaris wordt gegeven.
Staatssecretaris De Jong acht het van belang de betrokkenen als krijgsgevangenen te behandelen in
verband met de mogelijkheid, dat ook Nederlandse militairen in Indonesische
krijgsgevangenschap komen. De Minister-President stelt voor, dat over deze kwestie de
Staatssecretarissen De Jong en Bot nog overleg plegen en met een voorstel in de Raad komen. De
Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Visser heeft vernomen, dat Minister Korthals bezwaar heeft, dat voor het
overbrengen van landmachtroepen nog een derde schip wordt gevorderd; spreker is het met dit
bezwaar niet eens. Minister Korthals herinnert eraan, dat vorig jaar drie regeringsschepen zijn
overgebracht in een nieuwe scheepvaartmaatschappij Transocean. Als men nu twee schepen
hiervan gaat vorderen tast men de mogelijkheden van deze maatschappij wel sterk aan; dit geldt te
sterker, als men alle drie de schepen vordert. Minister Visser merkt op, dat het slechts om een
tijdelijke vordering gaat. Minister Korthals vervolgt, dat is nagegaan of de versterkingen met grote
vliegtuigen van de KLM kunnen worden overgebracht; de KLM vraagt echter dit niet in het
hoogseizoen te doen. Een tussenoplossing wordt nu voorgesteld, waarbij de KLM de
versterkingen die met het derde schip zouden gaan met gewone lijntoestellen naar Curaçao
overbrengt en deze vandaar met de Zuiderkruis naar Nieuw-Guinea worden overgebracht. Met
deze oplossing waren de militairen ook akkoord gegaan, maar spreker hoort thans, dat dit niet
zou doorgaan. Minister Visser is bereid met deze noodoplossing mee te gaan mits er niet weer
moeilijkheden met landingsrechten komen.

De Minister-President merkt op, dat er nog twee punten zijn, waarover binnenkort
beslist moet worden. In de eerst plaats de vraag of het wenselijk is, dat Ministers of
Staatssecretarissen een bezoek aan Nieuw-Guinea brengen en zo ja wanneer. (Dit zal
Staatssecretaris Bot eerst nagaan). In de tweede plaats is er de vraag of Papoea's ook aanwezig



zullen zijn als het tot besprekingen met Indonesië komt. Spreker stelt voor, dat Minister Luns en
Staatssecretaris Bot dit nog eerst samen bekijken. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Klompé wil naar aanleiding van het voorstel van Minister Luns om hem
machtiging te geven na het gesprek met Rusk in Athene mee te delen, dat de Nederlandse
Regering bereid is de agendabesprekingen voort te zetten duidelijk stellen, dat zij zich hiermede
verenigt op gronden, die Minister Luns heeft genoemd, maar dit betekent niet, dat zij hiermede
op enige conclusie of solutie ja heeft gezegd. Minister Zijlstra merkt op, dat deze formele vrijheid
voor alle Ministers geldt. De Minister-President merkt op, dat duidelijk is gesteld, dat aan beide
zijden alles open blijft. De Raad verleent aan Minister Luns de machtiging waarom hij heeft
gevraagd.

Minister Korthals deelt mede, dat van de zijde der Holland-Amerikalijn bezwaar is
gemaakt tegen vordering voor langere duur van schepen van de rederij Transocean, aangezien
deze bestemd zijn voor zomertochten van Amerika uit. Spreker is enerzijds van oordeel, dat voor
het troepentransport niet onnodig deze schepen gevorderd moeten worden, maar dat anderzijds
dit vorderen van schepen een rechtmatige overheidsdaad is, waarvoor geen schadevergoeding kan
worden verlangd. Minister Beerman merkt op, dat dit vorderen een rechtmatige overheidsdaad kan
zijn, maar dat dit niet behoeft te betekenen, dat dan steeds geen schadevergoeding behoeft te
worden betaald. In zijn arrest over de Voorste Stroom heeft de Hoge Raad beslist, dat bepaalde
overheidsdaden pas rechtmatig zijn als schadevergoeding is geregeld.
- - -


